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In coronatijd van baan wisselen,
een nieuwe organisatie moeten

leren kennen om die vervolgens
dagelijks aan te sturen: hoe begon
u maandag 4 januari?

„Ik dacht in het najaar nog in
het nieuwe jaar post-corona ’ge-
woon’ aan de slag te kunnen. Niet
dus. Natuurlijk is het belangrijk
om snel goed ingewerkt te zijn.
Maar moet ik daarvoor elke dag
fysiek aanwezig zijn? Wat voegt
dat toe voor onze bewoners, voor
wie ik mezelf nu als ’contactrisico’
zie, ook vanwege mijn vier kinde-
ren tussen 12 en 24 jaar en een man
die buitenshuis werkt. Ik ben er
daarom bewust een dag per week,
echt om persoonlijk kennis te
maken met wie zorgt. Stafmede-
werkers zijn verdeeld over de week
aanwezig. Voor lopende zaken heb
ik een dagelijks videogesprek inge-
regeld. Dan weet ik ook meteen
wat er speelt. Het inwerken is
vooral digitaal en nog veel inle-
zen.”

Hoe bent u bij Kajan gekomen?
„Ik werkte hiervoor ruim tien

jaar bij Reade, centrum voor revali-
datie en reumatologie, als hoofd
radiologie en later divisiemanager
reumatologie. Ik zag de vacature
voor hospicedirecteur in de dage-
lijkse zorgnieuwsbrief Skipr. De
functie sprak me meteen aan: in
die belangrijke, laatste levensfase
draag je bij aan kwaliteit van leven
-hoe paradoxaal dat misschien ook
klinkt- voor die persoon én voor
naasten. Ik proefde de open, war-
me sfeer; later ook in de gesprek-
ken. Ik was amper thuis na de
beslissende laatste ronde, toen ik
gebeld werd: ik mocht het gaan
doen! Kriebels toen ik het hoorde.”

Wat heeft deze eerste weken in
functie indruk gemaakt?

„Op bewonerskamers kom ik
(vanwege corona, red.) nu niet,
maar wel in de huiskamer. Daar
leer ik ’onze mensen’ kennen en
zie ik die stap extra, die zij zetten
in hun zorg en aandacht voor be-
woners en naasten. Ook die vrijwil-
liger die de tuin onderhoudt of
wekelijks die ene biologische gei-
tenkwark koopt. Wat zij doen is zo
betekenisvol. Hoeveel liefde de
koks ook in het eten stoppen: ik
zag een schaaltje met zuurkool-
stampot en enkele plakjes worst
klaarstaan. Een portie die in mijn
holle kies past. Maar die bewoner
eet geen bord vol meer, dus con-
fronteren we hem niet met wat
niet meer kan. Zo’n kommetje is

dus echt maatwerk. Dat maakte
indruk.”

„Door de strikte coronaregels
kan niet iedereen zoals gebruike-
lijk op bezoek komen. We hanteren
een iets ruimere richtlijn van twee
keer per dag een bezoeker per
bewoner. In de stervensperiode
mogen drie keer twee bezoekers
per dag afscheid nemen. Daarvoor
richten we dan een aparte in- en
uitgang en route in. Dat we in deze
fase door corona niet kunnen doen
wat we het allerliefste doen, name-
lijk contact en aandacht faciliteren
om rustig en waardigheid afscheid
te nemen, is moeilijk en dat raakt
me.”

Welke opdracht ligt er voor u?
„In hospicezorg loopt Kajan

voorop. We bestaan twintig jaar.
Onze kennis en ervaring over pal-
liatieve zorg delen we vanuit ons
expertisecentrum. De vraag naar
palliatieve zorg neemt toe. Tegelij-
kertijd staat de beschikbaarheid
van budget en personeel onder
druk. Toch maken we minder
gebruik van technologie dan ande-
re zorgprocessen om dat gat te
dichten: hoe kunnen wij dat vorm-
geven? Ik wil dat Kajan straks
veertig jaar bestaat.”

Waar denkt u dan aan?
„Bijvoorbeeld aan het inzetten

van de RollAssist, een elektrisch
hulpmiddel om een bewoner alleen
te kunnen draaien in plaats van
handmatig en zwaar met z’n
tweeën. Wat me ook opvalt in
vergelijking met radiologie: daar
wordt geen letter meer getikt en
zijn alle beelden digitaal. Kunnen
we zoiets ook toepassen in hospi-
ces? Zodat een collega aan het bed,
die iets meet of test, die gegevens
niet achteraf hoeft bij te werken in
een dossier. Of dat een bewoner
met spraak de gordijnen kan bedie-
nen en zo regie houdt. Overigens
kost technologie wel wat en vraagt
het ook wat, van zowel ons team
als de bewoners. Op welke manier
kunnen we zorgtechnologie in ons
hospice implementeren?”

Hoe gaat u dat concreet aanpak-
ken?

„Door door te gaan waarmee
Kajan al gestart is. Tijdens het
vorige lustrum is een richting
gepresenteerd ’Met hart en techno-
logie’. Die is geconcretiseerd en

uitgewerkt in een plan. Daarvoor is
geld opgehaald, onder andere een
flinke bijdrage het mr. Roelsefonds
(van oorsprong Hilversums, red.).
Samen met Associatie Hospicezorg
Nederland, TU Delft en vier hospi-
ces gaan we ieder twee technologi-
sche zorgtoepassingen implemen-
teren om daarvan te leren. Bij Ka-
jan gaan we de dwaalmat imple-
menteren om het risico op vallen te
verkleinen. Daarvoor werken we
nu met een bewegingsmelder, die
ook kan afgaan als het gordijn
wappert. Bovendien maakt dat
geluid iedereen wakker. Deze
vloermat geeft alleen een signaal
aan de zorgmedewerkers als een

bewoner erop staat. En we gaan
uitvinden hoe een robotpoes kan
werken voor bewoners met angsten
en/of dementie.”

Wat is, naast zorgtechnologie,
een breder actueel thema

binnen hospicezorg?
„Complementaire zorg. Zorg die

aanvullend is op de reguliere,
medische zorg. Bijvoorbeeld aro-
matherapie: mandarijn blijkt uit
wetenschappelijk onderzoek een
positief effect op angst te hebben.
Een ander voorbeeld is mindful-
ness tegen angst en pijn. Welke
vormen zouden we kunnen inzet-
ten in ons hospice? En hoe kun je
als team dit inzetten of overdragen
om bewoners en hun naasten te
ondersteunen? Dat is nieuw; dat
moeten we ontdekken.”

Wat is staat deze maand op uw
agenda?

„Onze lustrumviering! Op 22
maart organiseren we een kennis-
tafel met deskundigen binnen en
buiten Kajan om ervaring en in-
zichten uit te wisselen over onder
andere hart en technologie en
complementaire zorg in de pallia-
tieve zorg.”

En tot slot, waar kijkt u naar uit?
(Lachend en met een knipoog:)

„Naar de dag dat hospice Kajan
zonder mij kan. Ik richt me meest-
al zeven jaar ergens op; dat kunnen
er ook vijf of tien zijn. Kijk, de
bevlogenheid en inzet van het
team is enorm. Nu is het zaak om
die te sturen richting een nieuwe
manier van denken over en werken
in de hospicezorg.”

Yvonne Hulsbos

’Een enorm bevlogen team’
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interview Nieuwe directeur hospice Kajan wil kijken wat er valt te verbeteren

Cindy Fokker (46) is sinds
januari de nieuwe direc-
teur van het twintigjari-
ge hospice Kajan in Hil-
versum. De Uithoornse
neemt het stokje over
van Meike van der Bur-
gh-Smit, die na zeven
jaar vertrok. ’De bevlo-
genheid en inzet is
enorm. Aan mij om die
in een nieuwe fase en
richting te sturen.”

•iHospice Kajan in cijfers
7 bewoners maximaal in zorg
met korter dan 3 maanden te
leven
30 dagen gemiddeld verblijf
23 medewerkers
130 vrijwilligers
1e bewoner op 21 juni 2001
1317 bewoners namen er
sindsdien afscheid
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